
ی  قـــا آ «  : گفـــت عیلی  ســـما ا
رئیس جمهـــور هـــم نســـبت بـــه این 
مســـأله جدیـــت خـــاص دارد و بایـــد 
گفت کـــه اگـــر مســـافران خارجی به 
مشـــهد هم بیایند و عظمت این شهر 
را مشـــاهده کنند، یـــک کار تبلیغاتی 
عظیـــم برای نظام جمهوری اســـامی 

محســـوب می شـــود.«
اســـماعیلی در ادامـــه به ســـهم قابل 
توجه سازمان حج و زیارت در بودجه 
ســـال ۱۴۰۳ اشـــاره کرد و افزود: »باید 
بـــه درآمدهـــای دیگـــری فکـــر کنیم. 
مقام معظم رهبری خواســـتار کاهش 
ایـــن  تعـــداد کارگـــزاران هســـتند و 
سیاســـت هم اکنون مدنظر مسئولان 
وزارت ارشـــاد و ســـازمان حج و زیارت 

قرار گرفته اســـت. 
تعـــداد  موجـــود  داده هـــای  طبـــق 
کارگـــزاران کاهش یافتـــه و امیدواریم 
ایـــن عـــدد بـــه زیـــر ۵ درصـــد کاهش 

کند.« پیـــدا 
انقلاب اسلامی با تکیه بر عاشورا 

طاغوت را شکست داد
وزیر فرهنـــگ وعده داد بـــزودی حج 
عمـــره به طـــور مجـــدد از ســـر گرفته 

شود که ســـهمی از آن به دانشجویان 
اختصـــاص داده خواهـــد شـــد. وی 
تصریح کـــرد: »امیدواریم مـــاه آینده 
ثبت نام زائران حج عمره آغاز شـــود. 
انتظـــار داریم امســـال ۳۵۰ هـــزار نفر 
به حـــج عمره اعزام شـــوند که ســـال 
آینـــده امیدواریـــم این تعـــداد به ۸۰۰ 
هـــزار نفـــر نیـــز برســـد. بحـــث اعزام 
دانشـــجویان به عتبات ســـوریه نیز در 
دســـتور کار دولت قـــرار دارد.«رئیس 
شـــورای فرهنـــگ عمومـــی کشـــور بر 
مســـأله تبلیغـــات و کارهـــای تبلیغی 
و رســـانه ای در حـــوزه حـــج و زیـــارت 
تأکید کـــرد و گفـــت: »در حـــوزه حج 
و زیـــارت اطاع رســـانی و اســـتفاده از 
نرم افزارهـــای این حـــوزه یک ضرورت 
اســـت.« وی در پایـــان تأکیـــد کـــرد: 
»مهم تـــر از تأمیـــن منابـــع مالـــی در 
ســـازمان حج و زیـــارت، تحول جدی 
در حوزه هـــای فرهنگـــی اســـت و در 
این زمینه بایـــد از مدیـــران کاروان ها 
نیـــز اســـتفاده شـــود. ایـــن مدیـــران 
انســـان های نخبـــه ای هســـتند کـــه 
بســـیاری از آنها طرح هـــای خوبی در 

حـــوزه فرهنگ ســـازی دارند.«
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-1340 مرتضی ممیز از آثار نمایش داده شده در نمایشگاه

حج عمره بزودی از سر گرفته می شود

« نمایشگاه مشترک ایران  »رنگ هنر
و ترکیه شد

گزارش

خبر

امیدواریم ماه 
آینده ثبت نام 

زائران حج 
عمره آغاز 

شود. انتظار 
داریم امسال 
3۵۰ هزار نفر 
به حج عمره 

اعزام شوند 
که سال آینده 

امیدواریم این 
تعداد به 8۰۰ 

هزار نفر نیز 
برسد

مهم تر این 
است که 

یک مسیر 
جدید دارد 
بازمی شود. 

شاید این نگاه 
و این تصمیم، 

راه دیگری 
را پیش روی 

سازمان بگذارد 
و سریال های 
دیگری که به 

خاطر برخی 
مسائل دیگر 

بازپخش 
نشدند درحالی 

که مخاطبان 
بالقوه بسیاری 
دارند، بتوانند 

از این راه 
به مخاطب 

بازگردند

ضرورت تأمین زیرساخت ها برای 
ثبت نام زائران

آن طور که در بخشـــی از گـــزارش ایرنا 
آمـــده، نشســـت تخصصی کارگـــزاران 

حـــج و زیارت با حضـــور محمدمهدی 
اســـماعیلی وزیـــر فرهنـــگ و ارشـــاد 
اسامی و جمعی از مسئولان سازمان 
حج و زیارت برگزار شـــد؛ اســـماعیلی 

در ایـــن نشســـت بـــا تبریـــک ولادت 
پیامبـــر خاتـــم حضـــرت محمد)ص( 
و حضرت امـــام جعفر صـــادق)ع( به 
برگـــزاری موفـــق مراســـم حـــج تمتع 
امسال و همچنین راهپیمایی اربعین 
اشـــاره کرد و گفـــت: »اقدامات در این 
حـــوزه بایـــد بهتر هـــم شـــود. جایگاه 
فرهنگ ســـازی ســـازمان حج و زیارت 
بایـــد نســـبت بـــه جایـــگاه خدماتی و 
پشتیبانی اش پررنگ تر شود زیرا یکی 
از مهم تریـــن و کارآمدتریـــن بازوهای 
فرهنگـــی نظام جمهوری اســـامی به 

شـــمار می رود.«
وی بـــا تأکیـــد بـــر ضـــرورت تأمیـــن 
زیرســـاخت های فنـــاوری بویـــژه در 
ســـاماندهی ســـامانه ســـماح بـــرای 
ثبت نام زائـــران، آن را یکی از گام های 
ضروری و اولیه در تحـــول کارکردهای 
ســـازمان حـــج و زیـــارت دانســـت. 
اســـماعیلی تصریح کرد: »دولت از هر 
لحاظ برای تأمیـــن و اجرای این طرح 
آمادگی کامل دارد و اصرار دارد که این 
ســـامانه نباید مانع حرکت و فعالیت 
در حـــوزه ســـاماندهی زائران شـــود.« 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:

اعزام 3۵۰ هزار نفر به حج عمره تا پایان امسال 

فاطمه ترکاشوند
روزنامه نگار

 گفت وگو

 فرهنگی

 وزیر فرهنگ و ارشـــاد اســـلامی در نشســـت تخصصـــی کارگزاران حـــج و زیارت، 
ضمـــن ابراز امیـــدواری برای آنکـــه حج عمره هرچه زودتر از ســـر گرفته شـــود از 

برنامه ریـــزی برای اختصاص ســـهمی از آن به دانشـــجویان هـــم خبر داد.

پیکر فردوس کاویانی با مشایعت اهالی هنر 
به آغوش خاک سپرده شد

وداع با بازیگر طنز فاخر
صبح سه شـــنبه یازدهم مهرماه جمعـــی از هنرمندان 
و دوســـتداران فـــردوس کاویانـــی در محوطـــه خانـــه 
هنرمندان ایـــران گردهم آمدند و ایـــن بازیگر قدیمی 

را تـــا خانه ابـــدی خود بدرقـــه کردند.

آن طـــور کـــه در بخشـــی از گـــزارش مهر آمـــده، اصغر 
همـــت هنرمند و بازیگر، اجرای این مراســـم را برعهده 
داشـــت و در ســـخنانی به خاطره هایـــی از بازیگری او 
در ســـال های پیش اشـــاره کرد. وی گفـــت: »فردوس 
کاویانـــی مظهر پنـــدار، گفتـــار و کـــردار نیک بـــود. به 
نظر من پنـــج بازیگر اصلی ســـریال »آژانس دوســـتی« 
را می تـــوان پنج تن ثانویه ســـینما دانســـت و از آن پنج 
نفر امروز ســـه نفرشـــان از دنیا رفته انـــد. در عرصه ای 
کـــه چیزهایی به نام طنـــز و کمدی به خـــورد ما دادند 
که طنز و کمدی نیســـت بلکه هجو است باید بگوییم 

او واقعـــاً از طنـــازان بی نظیر بود.«
شـــهرام گیل آبـــادی رئیـــس کانـــون کارگردانـــان خانه 
تئاتـــر نیـــز در ادامه ایـــن مراســـم گفت: »همـــه ما در 
برابـــر مهربانی این بـــزرگ باید زانو بزنیـــم. این صحنه 
تنها ایـــن جمله را به یاد می آورد کـــه بگویی ای مرگ از 
جان رفیقانم چه می خواهی. خواهشـــم این است که 

در ذهن مـــان مهربانی او را به یاد بســـپاریم«.
ســـپس پژمـــان بازغـــی رئیـــس انجمـــن بازیگـــران در 
ســـخنانی با تســـلیت به خانواده او و جامعه زرتشتیان 
بیان کـــرد: »من وقتی وارد ســـریال »آژانس دوســـتی« 
شـــدم یک جوان بیست و چند ســـاله بودم. آن روزها 
بـــرای مـــن دانشـــگاه بـــود و هرچه یـــاد گرفتـــم از این 
دوســـتان بود و چیـــزی غیـــر از مهربانی ندیـــدم. این 
روزهـــا در انجمـــن می شـــنوم کـــه جوان ترها دیر ســـر 
کار می آینـــد یـــا نظـــم ندارند اما مـــن آن روزها بســـیار 
از بزرگان مـــان یـــاد گرفتم. فـــردوس کاویانـــی آخرین 
بازیگر طنز فاخر ایران اســـت که او را از دســـت دادیم. 

طنـــز ایران مدیون اوســـت.«
در بخش دیگر این مراســـم هادی مرزبان گفت: »فکر 
نمی کـــردم هیچ گاه برای فردوس بیایـــم و حرف بزنم. 
وقتی ایـــن جمعیت در ایـــن روز تعطیـــل می آید یعنی 
فـــردوس نازنین بود. گاهی بـــه او می گفتم تو در خوب 
بودن افـــراط می کنی. خوبـــی او را از بعـــد مظلومیت 
هم بایـــد دید کـــه چقدر مظلوم واقع شـــد. او شـــاید 
فقـــط در یکی دو کار من نبود و از ســـال ۶۸ برای همه 

کارهایم بـــه او زنگ می زدم.«
 

به یاد هنرمندی با بازی های زیبا
مســـعود جعفری جوزانی کارگردان ســـینما و تلویزیون 
نیز یـــادآور شـــد: »وقتی کســـی که دوســـتش داریم و 
عاشـــقش هســـتیم مـــا را تـــرک می کند لحظـــه تلخی 
اســـت. مـــن البتـــه معتقـــدم افـــرادی مثل فـــردوس 
کاویانـــی میرا نیســـتند. او بـــا بـــازی و نگاهش و حس 
ناب و درخشـــانی کـــه در درونش بود دل های خشـــک 

را آبیـــاری می کرد.«
ایـــن کارگردان تصریح کرد: »هنرمندان این شـــانس را 
دارند که ده هـــا زندگی را زندگی می کننـــد و این تجربه 
را بـــه دیگـــران هم انتقـــال می دهند. مـــا هنرمندان را 
دوســـت داریـــم چـــون زندگی هـــای خشـــک را آبیاری 
می کننـــد. مـــا بازیگـــران را دوســـت داریم چـــون این 
هنرمنـــدان شـــخصیت های متعـــددی را بـــه زندگی ما 
می آورنـــد و مـــن احســـاس می کنم هر وقـــت فردوس 

را بخواهـــم کنار من اســـت.«
بـــه ســـختی  کـــه  نیـــز در حالـــی  اســـماعیل خلـــج 
می توانســـت صحبـــت کنـــد، گفـــت: »بگذاریـــد گریه 
کنـــم برای این مـــرد نازنین کـــه بازی هـــای زیبای خود 

را بـــه جای گذاشـــت.«
در پایـــان آرمیتـــا کاویانـــی دختـــر ایـــن هنرمنـــد در 
پشـــت میکروفن قـــرار گرفت و بیـــان کرد: »بابـــا پر از 
عشـــق و وفا بـــود، نه معنـــای کینه را می دانســـت و نه 
می دانســـت بدخواهـــی چیســـت. قلبش بـــرای ایران 
مـــی زد دغدغـــه اش ایـــران و هموطنانش بـــود چه در 

ج از ایران.« ایران چـــه خـــار

ـــرش بـ

دیدار وزیر با میهمانان جشنواره خورشید
وزیر ارشاد در توئیتی نوشت: به همراه جناب رئیس جمهور 
دیداری صمیمانه با میهمانان جشنواره بین المللی خورشید 

داشتیم و دیشب هم در ضیافت شام این جشنواره شرکت کردم.
جشنواره خورشید تجربه مفید و ارزشمندی بود و امیدوارم این 

تجربه در آینده ای نزدیک تکرار شود تا بتوانیم خبرنگاران مستقل 
زن را از سراسر جهان در کنار یکدیگر ببینیم.

  پخش سریال »سرزمین مادری« 
از تلوبیون در نوع خود یک تصمیم 

منحصر به فرد به نظر می آید که 
می تواند نقاط قوت و در عین حال 
آسیب هایی را در پی داشته باشد. 
دیدگاه شما نسبت به این تصمیم 
چیست و علل و نتایج آن را چطور 

می بینید؟
 تلوبیـــون بـــه عنـــوان قدیمی تریـــن 
IPTV کشـــور از حدود ۱۰سال قبل، 
پخش آناین و vod محتوا را برعهده 
داشـــته و با توجه بـــه اینکه منحصر در 
شـــبکه های اصلی تلویزیـــون نبوده و 
همه شـــبکه های برون مرزی، استانی 
و رادیـــو را پوشـــش مـــی داده، قاعدتاً 
همـــواره جامع تر از چیزی بـــوده که از 
یک شـــبکه انتظـــار مـــی رود. تلوبیون 
به علـــت ماهیتـــش هم اساســـاً ذیل 
معاونـــت فضـــای مجازی صداوســـیما 
تعریـــف می شـــود و بنابرایـــن بـــرای 
و  اختصاصـــی  تولیـــدات  خـــودش 
حتـــی شـــبکه های اختصاصـــی دارد 
در  تلوبیـــون  بســـتر  بـــر  فقـــط  کـــه 
دســـترس هســـتند. بـــر این اســـاس، 
پخش ســـریال هم موضـــوع جدیدی 
در تلوبیـــون نیســـت و مـــا قبـــاً هـــم 
فیلم های ســـینمایی اکـــران کرده ایم 
و هـــم ســـریال های اختصاصـــی و هم 
تولیـــد برنامـــه داشـــته ایم. الان هـــم 
نوبـــت به ســـریال »ســـرزمین مادری« 
رســـیده که به عنوان پرســـتاره ترین و 
شـــاید مهم ترین ســـریال پخش شده 

از تلوبیون روی پلتفـــرم ما قرار گرفته 
. ست ا

  همین نکته که تلوبیون ذیل 
معاونت فضای مجازی سازمان 

تعریف می شود به علاوه این مسأله 
که تولید »سرزمین کهن« به بیش 
از یک دهه قبل بازمی گردد، نشان 

می دهد که تصمیم به پخش 
آن از تلوبیون، تصمیمی کلان با 
مشارکت معاونت های مختلف 

سازمان و از رأس بوده است. افق 
صداوسیما برای چنین تصمیمی 

چه بوده است؟
 اینکه ســـریال را کدام بخش ســـازمان 
پخش کند از الگوی مشخص خودش 
در ســـازمان پیـــروی می کنـــد همـــان 
طـــور کـــه الان ســـیمافیلم بـــرای همه 
واحد هـــای ســـازمان ســـریال تولیـــد 
می کنـــد و ممکـــن اســـت مدیریـــت 
ســـازمان تصمیم بگیرد از یک شـــبکه 
استانی یا شـــبکه های سیما یا تلوبیون 

پخش شـــود.
از طـــرف دیگـــر، تلوبیـــون همیشـــه 
مـــورد توجه مدیران ســـازمان بـــوده و 
بـــه عنـــوان »IRIB2« از تلوبیون نام 
می برند و بهـــا دادن به تلوبیون برای ما 
که این شـــناخت را از آقای جبلی داریم 
اصـــاً چیـــز عجیبـــی نیســـت. ضمن 
اینکه به تبع عوض شـــدن اکوسیستم 
رســـانه ای در دنیـــا، بخـــش زیـــادی از 
مصرف برخی ســـریال هایی که همین 
الان دارد روی آنتـــن تلویزیـــون پخش 

برگردیم به »سرزمین مادری« با 
توضیحات شما باز هم می توان 

گفت که معنی تصمیم به انتقال 
پخش این سریال از آنتن به 

تلوبیون این است که انگار بنا 
بوده از مخاطبان آن کاسته شود؛ 

شاید به خاطر مشکلات امنیتی که 
در این سال ها متوجه این محتوا 

بوده است.
 واقعـــا ایـــن طـــور نیســـت چـــون اگر 
بنـــا بـــود از مخاطـــب آن کم شـــود آن 
را بـــه تلوبیـــون نمی فرســـتادند. چون 
تلوبیـــون فراگیرترین رســـانه تصویری 
ایران است و در گوشی بیش از بیست 
و چندمیلیون نفر نصب شـــده است.

  البته برای مثال من هم تلوبیون 
را نصب دارم اما کاربر فعال آن 

محسوب نمی شوم.
 کاربر فعال هم تعریف خودش را دارد و 
اعداد آن هم شفاف و مشخص است، 
تلوبیون ماهانه ۱۸ میلیون کاربر فعال 
دارد. بنابراین صداوسیما نمی خواسته 
از مخاطبـــان ایـــن ســـریال کـــم کند. 
شـــاید اتفاقـــاً بگوییم که می خواســـته 
مخاطبـــان از هر طیـــف را جذب کند و 
از ایـــن طریق هم مخاطـــب تلوبیون و 

هم تلویزیون را داشـــته باشد.
شاید هم حالا بتواند به نوعی نقش 

افکارسنجی داشته باشد و اطلاعاتی 
را درباره میزان حساسیت ها در 

طیف های مختلف جدید مخاطبان 
آنتن یا تلوبیون در اختیار نهادهای 

دیده بان قرار دهد.
ایـــن موضـــوع به طـــور خـــودکار اتفاق 
می افتـــد امـــا مهم تـــر ایـــن اســـت که 
یـــک مســـیر جدیـــد دارد بازمی شـــود. 
شـــاید ایـــن نـــگاه و ایـــن تصمیـــم، راه 

دیگری را پیش روی ســـازمان بگذارد و 
ســـریال های دیگری که به خاطر برخی 
مسائل دیگر بازپخش نشدند درحالی 
کـــه مخاطبان بالقـــوه بســـیاری دارند، 
بتوانند از این راه به مخاطب بازگردند. 
همـــان طـــور کـــه اکـــران آناین هـــای 
فیلم هـــای ســـینمایی تجربـــه بســـیار 
موفقی بـــرای تلوبیون و صاحبـــان آثار 
VOD  بـــود و در مقایســـه بـــا ســـایر
ها تجربـــه کامـــاً قانع کننـــده ای برای 
همـــکاری بـــا تلوبیـــون را پیـــش پـــای 

صاحبـــان آثار گذاشـــت.
  اگر موفق بود چرا دیگر ادامه پیدا 

نکرد؟
 ادامـــه پیدا کـــرد اما نیاز بـــود که مدل 
بیزینســـی مجـــددی تعریـــف شـــود تا 
صاحب اثر هم انتفاع بیشـــتری داشته 
باشـــد که مـــا به تازگـــی، ایـــن موضوع 
را هـــم دنبـــال کرده ایـــم و قرار اســـت 
اکران هـــای جدیـــد را براســـاس مدل 

تازه داشـــته باشیم.
  قرار است پس از تجربه »سرزمین 

مادری« شاهد تولیدات یا 
بازپخش های سریال های کمتر 

دیده شده دیگری هم از تلوبیون 
باشیم؟

 تصور من این اســـت که لاین جدیدی 
بـــرای محتـــوای کشـــور ایجـــاد شـــده 
کـــه باعث می شـــود هـــم صاحـــب اثر 
بتواند درآمدزایی داشـــته باشـــد و هم 
بـــه خوبـــی دیـــده شـــود. همـــان طور 
کـــه پروژه هایـــی از ایـــن دســـت آغـــاز 
شده اند و تولیدکنندگانی با آنها همراه 
می شـــوند که هم می خواهند در اشل 
میلیونـــی دیده شـــوند و هـــم محتوای 
نســـبتاً ســـالم تر و خانوادگی تـــری را به 

مخاطـــب عرضـــه کنند. 

بررسی ابعاد تصمیم انتقال پخش »سرزمین مادری« از آنتن به بستر آنلاین در گفت وگو با مدیر تلوبیون

یک تجربه استراتژیک برای سازمان صداوسیما

ســـریال »ســـرزمین مادری« احتمالاً تنها ســـریالی اســـت که نه تنها در محتوا بلکه 
در کارکردهـــای فرامتنـــی بـــرای صداوســـیما و پخش محتـــوای تصویـــری در تاریخ 
سریال ســـازی کشـــور، نمونه ای مهم و نقطـــه عطفی قابل توجه به حســـاب می آید. 
ســـریالی که یـــک روز به علت ســـوءتفاهم ها بـــرای ســـال ها در پخـــش تلویزیونی 
متوقـــف ماند حالا در روزهایی ســـهم پخش تلوبیون شـــده که سرنوشـــت انتشـــار 
محتوای تصویـــری در رقابت های تنگاتنگ میان بســـترهای جدید پخش آنلاین به 
ســـرعت در حال تغییر اســـت. از این رو، علل و نتایج تصمیـــم به انتقال پخش این 
ســـریال از آنتن به تلوبیون، می تواند نقش مهمی در مسیر آینده صداوسیما داشته 
باشد. مســـیری که جز با افکارسنجی و فهم ذائقه و شکل و میزان مصرف مخاطبان 
قابل برنامه ریزی نیســـت؛ هرچند که گمانه زنی ها حاکی از آن است که صداوسیما 
و نهادهـــای امنیتـــی در حال تســـت مخاطب هســـتند و نگاه ها به ایـــن تصمیم در 
همیـــن اندازه باقی اســـت چـــرا که بـــزودی پخش این ســـریال به آنتـــن بازخواهد 

گشـــت. در همین رابطه با احمد خورشـــیدی، مدیر تلوبیـــون گفت وگو کردیم.

می شـــود، در تلوبیون اســـت. بنابراین 
ایـــن می تواند یک مـــدل جدیدی برای 
ارائه محتوا باشـــد که هم مخاطب را به 
بستر امن، ســـالم و خانوادگی هدایت 
کند و هم اینکه ایـــن اختیار را به مردم 
بدهـــد که هـــر زمان کـــه خواســـتند و 
حتی پیـــش از آنتن تلویزیـــون بتوانند 

آثار دلخواه شـــان را ببینند.
ایـــن هدایت مخاطب بـــه پلتفرمی که 
یک میلیـــون محتوای ســـالم و نزدیک 
به 7۰هـــزار محتوای مناســـب کودک و 
نوجـــوان دارد، یک تصمیم اساســـی و 
اســـتراتژیک در سازمان است که نشان 
می دهد شـــاید از این بـــه بعد محتوای 
بیشـــتری هم از این دســـت ببینیم که 
اول به تلوبیون می آینـــد و بعد به آنتن 

تلویزیـــون می روند.
  پس شاید مورد »سرزمین مادری« 

بتواند برای صداوسیما یک تست 
تماشای آثار پرمخاطب در تلوبیون 

هم باشد. باتوجه به آمارهایی که 
خودتان بیشتر در جریان شان 

هستید، آیا تعداد مخاطب آنتن 
تلویزیون با تلوبیون آن قدری 
قابل مقایسه هست که پخش 

سریالی مثل »سرزمین مادری« از 
آن بی ارزد؟

 اینکـــه بخواهیـــد مصـــرف مخاطب را 
به ســـمت پلتفرمی هدایـــت کنید که 
بتواند محتـــوای ســـالم را در اختیار او 
قرار دهد، قاعدتاً مســـتلزم این اســـت 
که محتواهـــای خـــاص و پرمخاطب را 
در آنجـــا بگذارید تا بتوانیـــد یک نقطه 
ارتبـــاط و اشـــتراکی را با عمـــوم مردم 

ایجـــاد کنید.
اما در ایـــن هم که تعداد مخاطب آنتن 
تلویزیـــون بـــا هیـــچ پلتفـــرم اینترنتی 
قابـــل مقایســـه نیســـت، هیچ شـــکی 
وجود نـــدارد. یعنـــی همیـــن الان هم 
وقتی ســـریالی در تلویزیـــون ۳۰درصد 
مخاطب دارد که شـــاید رقـــم معمولی 
به لحـــاظ مخاطب به حســـاب بیاید، 
معـــادل چیـــزی در حـــدود ۱۵میلیون 
بیننده اســـت. جز تلوبیون که ممکن 
اســـت به چنین اعدادی نزدیک شود، 
ســـایر پلتفرم های ما در کشـــور به یک 
میلیون کاربر همزمان هم نمی رســـند.
 چرا تلوبیون می تواند نزدیک شود؟

 چون زیرساخت تلوبیون طوری است 
کـــه تا 2میلیـــون کاربر همزمـــان را هم 
به خـــودش دیده اســـت و مثاً همین 
بازی پرســـپولیس و النصر را حدود یک 
و نیم میلیـــون نفر از تلوبیـــون به طور 

همزمان مشـــاهده می کردند.
  احتمالاً به رایگان بودن تلوبیون 

هم مرتبط است؟
 دو مســـأله مهم تـــر وجـــود دارد: یکی 
تأمیـــن  و  دادن  پایـــدار  ویس  ســـر
زیرســـاخت های آن اســـت و دیگـــری 
عـــادت مخاطب بـــه اســـتفاده از یک 
رســـانه اســـت. یعنـــی الان تلوبیـــون 
می توانـــد ادعا کنـــد البته بـــا اختاف 
بعـــد از تلویزیـــون، بزرگترین رســـانه 
ورزشـــی، کودک، فیلم و ســـریال ایران 

. ست ا
  نقش انحصار صداوسیما هم در 

این پیش افتادن می تواند پررنگ 
باشد؟

 آخـــر اصـــاً انحصـــاری وجود نـــدارد. 
همیـــن الان پنـــج IPTV دیگـــر مثل 
لنـــز و تیـــوا هم هســـتند که دارنـــد کار 

تلوبیـــون را انجـــام می دهنـــد.
  در مورد  VODها چطور؟ اگر 

»سرزمین مادری« به یکی از این 
پلتفرم ها می رفت می توانست با 

تلوبیون رقابت کند؟
 در مـــورد آنها کـــه اصاً بحـــث انحصار 
مطـــرح نمی شـــود چـــون هم بـــا چند 
برابر هزینه صداوســـیما، یک سریال را 
تولیـــد می کنند و مثاً اگر یک ســـریال 
برای تلویزیون قســـمتی یـــک میلیارد 
هزینه برمـــی دارد آنها تـــا ۵ میلیارد هم 
هزینـــه می کنند بـــدون اینکـــه مانعی 
برایشـــان وجود داشته باشد. به عاوه 
در خـــط قرمزهـــا و مســـائل محتوایی 
می تواننـــد همـــه از مرزهـــای اخاقی 
و فرهنگـــی و امنیتی کـــه در تلویزیون 
وجـــود دارد، عبور کنند. بنابراین اتفاقاً 
با یـــک رقابـــت نابرابر روبه رو هســـتیم 
که انحصار در آن طرف ماجراست و نه 
این طرف! یعنی انحصار ســـمت کسی 

اســـت که می خواهد بدون 
قاعده با پـــول زیاد کار 

کنـــد در برابر کســـی 
هـــد  ا می خو کـــه 
و  عـــد  ا قو ن  و ر د
ی  ینه هـــا هز بـــا 
ر  کا د  ر ا ند ســـتا ا

. کند
  

 نمایشـــگاه گروهی هنرهای تجســـمی مشـــترک ایران و 
ترکیـــه با نـــام »رنگ هنـــر« با شـــرکت ۶۰ هنرمنـــد در 7 
رشته هنری نقاشـــی، عکاسی، خوشنویســـی، دیجیتال 
آرت، مجســـمه، نقاشـــی خـــط، تذهیب، روز شـــنبه، ۱۵ 
مهر ســـال جاری بـــه صورت آنایـــن به نمایش گذاشـــته 
می شـــود.گروه هنـــری آیتیســـت، مؤسســـه علـــم و فن 
ادیب، مؤسســـه اندیشـــه خـــاق جـــوان آریایـــی و روما 
پالس، برگزارکنندگان این نمایشـــگاه گروهی هســـتند و 
آیناز زارعی نقـــاش و کیوریتور جـــوان، کیوریتوری »رنگ 

هنر« را برعهـــده دارد./مهر


